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Γιατί πρέπει να μας αφορά ως αναγνώστες' 
και αναγνώστριες το τάδε ή το.δείνα βιβλίο;
Αυτή τη διερώτηση είχε πυξίδα ο Δημοσθένης 
Κούρτοβικ στην 30χρονη διαδρομή του στο πεδίο 
της λογοτεχνικής κριτικής από τις σελίδες του 
«Σχολιαστή» (1984-88), της «Ελευθεροτυπίας» 
(1989-91), και των «Νέων» (1992-93,1996-2017). 
Ηθελε οι βιβλιοκριτικές του να δίνουν ερεθίσματα 
για έναν ευρύτερο εποικοδομητικό διάλογο ή και 
για αντιπαραθέσεις ιδεών. Να μην προσλαμβάνεται 
η λογοτεχνία ως υπόθεση κλειστών αναγνωστικών 
κοινοτήτων, κάτι που σήμερα -το σημειώνει- 
μοιάζει να την απειλεί.
Με την ίδια διερώτηση ξεκίνησε και η συζήτησή 
μας, αφού το καινούργιο του βιβλίο, με τον 
μεταφορικό τίτλο «Η ελιά και η φλαμουριά.
Ελλάδα και κόσμος, άτομο και Ιστορία στην 
ελληνική πεζογραφία 1974-2020» (εκδ. Πατάκης), 

είναι ένα οξυδερκές και 
διαυγές δοκίμιο που 
κινείται πέρα από τις 
ακαδημαϊκές αναλύσεις και 
τις στενά τεχνικές κριτικές 
και διαβάζεται όχι σαν 
λογοτεχνικός κανόνας αλλά 
σαν ερεθιστικό μυθιστόρημα. 
Παράλληλα, αμφισβητεί 
στερεότυπα όπως π.χ. ότι 
η ελληνική πεζογραφία 
(ελιά) είναι καχεκτική και 
επαρχιώτικη. Δεν είναι. 
Αντίθετα, από ένα σημείο 
κι έπειτα, ανοίχτηκε με 
πρωτοφανή μαζικότητα, στην 
παγκόσμια πραγματικότητα 
(φλαμουριά). Επίσης, το βιβλίο 
αναδεικνύει τη σημασία 
φαινομένων όπως το νέο, 

αναστοχαστικό ιστορικό μυθιστόρημα, η άνθηση 
παραγνωρισμένων λογοτεχνικών ειδών, η σχέση 
μιας νέας υποκειμενικότητας με τον ευρύτερο 
δημόσιο χώρο κ.ά. Βάζει ερωτήματα σχετικά με 
την πρόσληψη μιας σειράς πολιτικών, κοινωνικών 
και πολιτισμικών εξελίξεων, ελληνικών και 
διεθνών κ.ά. Μέσα από τα έργα της ελληνικής 
πεζογραφίας ανοίγει ζητήματα, λ.χ. της σχέσης της 
νεωτερικότητας με την παράδοση.
Ο Κούρτοβικ δεν ακολουθεί μια αξιολογική ή 
αισθητική προσέγγιση και επιλέγει να εστιάσει 
περισσότερο σε βιβλία που πάλεψαν με τις 
προκλήσεις της Μεταπολίτευσης, παρά σε 
συγγραφείς (π.χ. συμπεριλαμβάνει και ορισμένα 
δικά του πεζογραφήματα και αφήνει απέξω φωνές 
προβεβλημένες). Με όλα αυτά διαφοροποιείται 
δημιουργικά από τις υπερδιπλάσιες σε όγκο, 
αναλυτικές μελέτες των συναδέλφων του,
Βαγγέλη Χατζηβασιλείου και Ελισάβετ Κοτζιά, 
που κυκλοφόρησαν το 2018 και το 2020 
αντίστοιχα (εκδ. Πόλις), ως έργα αναφοράς 
για την πεζογραφία της Μεταπολίτευσης.
Καρπός μιας προσωπικότητας αντιφατικής 
που έχει τη συγκρότηση αιρετικού αριστερού 
διανοούμενου και μια έκκεντρη σκευή (πτυχίο 
Φυσικομαθηματικής, διδακτορικό Ανθρωπολογίας, 
θητεία θεατρικού σκηνοθέτη, μεταφραστή και 
πεζογράφου) η προσέγγισή του στο «Η ελιά και η 
φλαμουριά» συνιστά και μια πρόταση για το πώς 
μπορούμε να μιλάμε για τη λογοτεχνία με τρόπο 
ενδιαφέροντα.

Δεν υστερεί 
η ελληνική 
πεζογραφία, 
ούτε ποιοτικά 
ούτε από 
άποψη 
σύγχρονων 
προβλημα
τισμών, 
από πολύ πιο 
προβεβλημένες 
διεθνώς 
εθνικές 
πεζογραφίες

«Τη σημαντική λογοτεχν
• Τα κριτικά σας κείμενα 
ήταν ανέκαθεν αιχμηρά, 
μπορούσατε να γίνετε δυσά
ρεστος σε συγγραφείς δαφ- 
νοστεφανωμένους, αλλά 
και βλέπατε τη συγγραφική 
φλέβα σε πρωτοεμφανιζό- 
μενους και το σημειώνατε 
όταν σας απογοήτευαν. Δεν 
αφήνατε τίποτα να πέσει 
κάτω. Αντίθετα στο βιβλίο 
για την πεζογραφία του 
1974-2020 η στάση σας 
είναι πολύ γενναιόδωρη. 
Τι σημαίνει αυτό; Τήρηση 
ισορροπιών;

Οταν έχεις να κάνεις, ως 
κριτικός λογοτεχνίας, με ένα 
μεμονωμένο βιβλίο, θα δια
πιστώσεις αρετές, αδυναμίες, 
αστοχίες κ.λπ., αλλά βλέπεις 
το δέντρο, δεν βλέπεις το 
δάσος. Αν διαβάσεις πολλά 
ελληνικά λογοτεχνικά βιβλία 
σε σχετικά μικρό χρονικό 
διάστημα, μπορεί να δεις 
επαναλαμβανόμενες, κοινού 
τύπου «στραβοτιμονιές» από 
συγγραφέα σε συγγραφέα και 
να εκνευριστείς, ιδίως αν δεν 
σου αρκεί το καλό και θέλεις 
το καλύτερο. Αυτό συνέβη με 
μένα. Θα προσθέσω ως αιτία 
εκνευρισμού μου τον εφη
συχασμό και τον κομφορμι
σμό που κυριαρχούσαν και 
κυριαρχούν στην ελληνική 
κριτική, πλην εξαιρέσεων. 
Οταν όμως επανεξέτασα 
την παραγωγή ολόκληρης 
της Μεταπολίτευσης, υλικό 
σχεδόν μισού αιώνα, και την 
τοποθέτησα στο πλαίσιο της 
σύγχρονής της διεθνούς λο
γοτεχνίας, η κρίση μου σχε- 
τικοποιήθηκε. Δεν είδα να 
υστερεί και τόσο η ελληνική 
πεζογραφία, συνολικά, από 
πολύ πιο προβεβλημένες δι
εθνώς εθνικές πεζογραφίες, 
ούτε ποιοτικά ούτε από άπο
ψη σύγχρονων προβληματι
σμών. Με μια υπενθύμιση 
όμως: όταν μιλάμε για την 
αξία μιας εθνικής λογοτεχνί
ας, αναφερόμαστε πάντοτε 
στην αξία των καλύτερων 
δειγμάτων της.

• Εχει ανάγκη από υπερά
σπιση η ελληνική λογοτε
χνία;

Δεν ξέρω αν την έχει ανά
γκη, αλλά δεν θα της έπεφτε 
και άσχημη, καθώς πολλοί 
Ελληνες αναγνώστες τη σνο
μπάρουν τα τελευταία πολλά 
χρόνια, τη θεωρούν παρακα
τιανή και επαρχιώτικη. Το

ίδιο κάνουν, πρέπει να πω, 
και μερικοί κριτικοί.

• Βλέπετε δύο υποπεριό- 
δους στη λογοτε
χνική παραγωγή
της Μεταπολίτευ
σης, η πρώτη καλύ
πτει τη δεκαπενταε
τία 1974-1989 και η 
δεύτερη την τριακο
νταετία 1990-2020.
Οι νεοελληνιστές 
στα πανεπιστήμια 
του εξωτερικού εστι
άζουν συνήθως στην 
πρώτη.

Μπορεί κανείς να 
δει καθαρά, ακόμη 
και αν δεν παρακο
λουθεί στενά τη με
ταπολιτευτική πεζογραφία, 
ότι η εικόνα της εμφανίζεται 
διαφοροποιημένη μετά το 
1990. Στην πρώτη φάση της 
Μεταπολίτευσης η πεζογρα
φία μας ήταν, σε πολύ γενικές 
γραμμές, πιο ελληνοκεντρική 
και η ματιά της επηρεασμένη 
από εμπειρίες, ιδέες, στάσεις 
προηγούμενων δεκαετιών 
με διαφορετικό χαρακτή
ρα, πολιτικά, κοινωνικά και 
πολιτισμικά. Μετά το 1990 
η πεζογραφία γίνεται πιο 
εξωστρεφής, ανοίγεται στον 
ευρύτερο κόσμο και η προ
βληματική της είναι σε σύ
γκριση με την προηγούμενη 
φάση πιο πολυσχιδής. Φυσι
κά η τομή του 1990 δεν είναι 
απόλυτη, υπάρχουν συνέχει
ες ανάμεσα στις δύο φάσεις, 
όπως δείχνω στο βιβλίο μου. 
Δεν με εκπλήσσει το ότι ελ
ληνιστές του εξωτερικού εν- 
διαφέρονται περισσότερο για 
την πρώτη φάση, γιατί ήταν 
πιο «ελληνική», αλλά και γιατί 
τόσο λόγω γεωγραφικής από
στασης όσο και λόγω ηλικίας 
δεν έχουν ξεκάθαρη εικόνα 
της νεότερης παραγωγής και 
δυσκολεύονται να εκτιμή
σουν τη σημασία της.

• Πάντως τα ουσιαστικά 
ζητήματα που αναδύθηκαν 
με την κρίση δεν κέντρισαν 
μεγάλη μερίδα συγγραφέων, 
ενώ θα περίμενε κανείς το 
αντίθετο, όπως στη διεθνή 
σκηνή.

Μου φαίνεται πως πολλοί 
Ελληνες συγγραφείς παγι
δεύτηκαν από το μότο «Λο
γοτεχνία της κρίσης», που το 
εφηύραν ή τέλος πάντων το 
χρησιμοποίησαν πιο πολύ 
ξένοι δημοσιογράφοι και ελ-

λημηςθενηϊ κοπτοβικ 

r ε/.ίά και ς ΰ?Μούριά
ΕΛΛΑΔΑ ΚΑΙ ΚΟΣΜΟΣ. 
ΑΤΟΜΟ ΚΑΙ ΙΣΤΟΡΙΑ 

ΣΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
1914-2020

ληνιστές. Ηταν ένα μότο που 
προηγήθηκε του περιεχομέ
νου του, αντί να περιγράφει 
κάτι που είχε ήδη υπόσταση. 
Εκτός αυτού, ενώ η κρίση θα 
απαιτούσε έναν αναστοχα- 
σμό γύρω από τα προβλήμα
τα της χώρας, της κοινωνίας 
και των συλλογικών νοοτρο
πιών, οι περισσότεροι συγ
γραφείς την προσέγγισαν 
με έτοιμες απαντήσεις, βα
σισμένες σε ιδεοληψίες ή σε 
μια πρωτοβάθμια, ρηχή συ
ναισθηματική ανταπόκριση. 
Κακά τα ψέματα, σημαντική 
λογοτεχνία δεν γράφουν οι 
ευτυχισμένοι, οι τακτοποι
ημένοι, οι εξασφαλισμένοι, 
που περνούν τον καιρό τους 
στο γραφείο τους, σε βιβλι
οθήκες ή με υποτροφία. 
Γράφουν εκείνοι που ξύ
νουν βαθιές πληγές τους οι

οποίες μπορεί να είναι και 
συλλογικές.

• Ούτε η ιδιαίτερη συνθήκη 
που βιώνει η νεολαία μετά 
το 2008 συγκίνησε το συγ
γραφικό δυναμικό. Με ελά
χιστες εξαιρέσεις, η νεολαία 
ως υποκείμενο δεν υπάρχει 
στη μεταπολιτευτική ελλη
νική πεζογραφία...

Ναι, δεν υπάρχει. Υπάρ
χουν σχεδόν μόνο συγγρα
φείς που μιλούν εξ ονόματος 
της νεολαίας και το βρίσκω 
αυτό ενοχλητικό. Παλιότερα, 
οι νέοι πεζογράφοι της γενιάς 
του ’80 περιέγραψαν τη νεο
λαία της εποχής τους, το έκα
ναν με ταλέντο, αλλά χωρίς 
πολύ βάθος και οπωσδήποτε 
σε πολύ διαφορετικές συνθή
κες. Δεν ξέρω σε τι οφείλεται 
η σημερινή έλλειψη. Ισως στο
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αστυνομικής λογοτεχνίας η 
στάση αυτή έχει κάπως αλ
λάξει τα τελευταία χρόνια. 
Στην πραγματικότητα τα 
είδη αυτά δίνουν πολύ συ
χνά έργα που δεν είναι μόνο 
εξαιρετική λογοτεχνία αλλά 
έχουν και μια προβληματική 
πολύ πιο προωθημένη από 
αυτή της «σοβαρής» λογοτε
χνίας. Μιλώντας π.χ. για την 
επιστημονική φαντασία, ας 
θυμηθούμε τον Χάξλεϊ, τον 
Ζαμιάτιν, τον Φίλιπ Ντικ, τον 
Στανίσλαβ Λεμ και ένα σωρό 
άλλους. Οσο για τη γυναικεία 
λογοτεχνία, όρος που δεν 
μου αρέσει, δεν ξέρω πόσο 
παραγνωρισμένη είναι. Αν 
τα ροζ μυθιστορήματα είναι 
γυναικεία λογοτεχνία, τότε 
όχι μόνο παραγνωρισμέ
νη δεν είναι αλλά και κάνει 
θραύση. Τώρα μάλιστα με το 
κίνημα του #metoo πρέπει να 
περιμένουμε ότι η γυναικεία 
εξομολογητική-καταγγελτική 
λογοτεχνία θα γίνει το κυρί
αρχο είδος.

* Στο «Η ελιά και η φλαμου
ριά» στέκεστε στην Ελληνί- 
δα ως συγγραφέα και ως 
ηρωίδα λογοτεχνίας, επιση- 
μαίνοντας μια αντίφαση: πα- 
ρότι την περίοδο αυτή έχει 
αποκτήσει θεσμικές ελευ
θερίες, αυτές δεν μετασχη
ματίστηκαν σε πραγματικές 
ελευθερίες...

Η σημερινή Ελληνίδα 
φαίνεται πράγματι πως δυ
σκολεύεται να εσωτερικεύσει

τις θεσμικές ελευθερίες που 
απέκτησε στη Μεταπολίτευ
ση. Φυσικά η εσωτερίκευση 
είναι μια μακρά διαδικασία, 
αλλά πενήντα ή σαράντα 
χρόνια δεν είναι λίγα. Σωστά 
κάνετε πάντως διάκριση ανά
μεσα στην κοινωνική πραγ
ματικότητα και τον αντικατο
πτρισμό της στη λογοτεχνία. 
Η προβληματική ορισμένων 
γυναικών συγγραφέων μπο
ρεί να δώσει την εντύπωση 
μιας μεγάλης προόδου, μεγα
λύτερης από την πραγματική. 
Ισως τα ροζ μυθιστορήματα 
και η απήχησή τους δίνουν, 
από αυτή την άποψη, μια πιο 
πιστή εικόνα, παρά τα κλισέ, 
την ανυπόφορη γραφή και 
την αυταρέσκεια που κρύβε
ται συχνά κάτω από την αυ
τολύπηση των ηρωίδων τους.

• Τι σκέφτεστε όταν ακούτε 
ότι ένα βιβλίο «αρέσει στο 
κοινό»;

Εχω ακούσει πολλές φο
ρές εκδότες να λένε ότι το 
τάδε βιβλίο τους θα αρέσει 
στο κοινό. Στην πραγματικό
τητα εννοούν, αν και δεν το 
συνειδητοποιούν πάντοτε, 
ότι θα αρέσει στο δικό τους 
κοινό, που μπορεί να είναι 
μεγαλύτερο ή μικρότερο. Το 
κοινό είναι σήμερα διαφο
ροποιημένο, δεν διαβάζουν 
όλοι τα ίδια βιβλία. Υπάρχει 
βέβαια κάποια ώσμωση ανά
μεσα στις διάφορες κατηγο
ρίες αναγνωστών, αλλά σε 
γενικές γραμμές άλλοι είναι

αυτοί που διαβάζουν την ελ
ληνική λογοτεχνία που βγάζει 
π.χ. ο «Ψυχογιός» και άλλοι 
αυτή που βγάζει η «Εστία» ή 
το «Μελάνι». Αν πάντως θέ
λουμε να μιλήσουμε για το 
ελληνικό αναγνωστικό κοινό 
ως σύνολο, υπάρχει μεγάλο 
πρόβλημα παιδείας. Και γι’ 
αυτό ευθύνεται πρωτίστως 
το σχολείο.

» Ποιο είναι το πρώτο χάρι
σμα που αναζητάτε σε ένα 
βιβλίο;

Αν ένα βιβλίο δεν σε ερε
θίσει, δεν λέω να σου αρέ
σει, από τις πρώτες σελίδες 
του, γιατί να το διαβάσεις; 
Γιατί πρέπει να φτάσεις στη 
σελίδα 50, ας πούμε, για να 
το βρεις ενδιαφέρον; Μιλάω 
βέβαια από τη σκοπιά του 
αναγνώστη. Αλλά και ως κρι
τικός έπαψα από ένα σημείο 
και έπειτα, δυστυχώς για 
μένα πολύ αργά, να διαβάζω 
βιβλία που δεν με τράβηξαν 
στις πρώτες δέκα, το πολύ εί
κοσι σελίδες τους. Το πρώτο 
ερώτημα, πάντως, στο οποίο 
προσπαθούσα να απαντήσω 
όταν έγραφα για ένα βιβλίο 
ήταν γιατί πρέπει να μας εν
διαφέρει ή να μας αφορά ως 
αναγνώστες. Η ακαδημαϊκή 
κριτική παραβλέπει συχνά 
αυτό το ερώτημα.

• Από τα δικά σας πεζογρα- 
φικά έργα, ποια θεωρείτε 
πιο ενδιαφέροντα;

Διακρίσεις απέναντι στα 
παιδιά μου, έτσι; Τέλος πά

ντων. Θα ανέφερα το «Τετέλε- 
σται» (1996) και το «Τι ζητούν 
οι βάρβαροι» (2008). Το «Τετέ- 
λεσται» είναι μια συνομιλία 
της λογοτεχνίας με τη φωτο
γραφία και τη φιλοσοφία της 
Ιστορίας, που άρεσε πολύ και 
στο εξωτερικό. Το μυθιστόρη
μα «Τι ζητούν οι βάρβαροι», 
πάλι, είναι μεταξύ άλλων μια 
κατάθεση της σχέσης μου 
με τα Βαλκάνια, ένα μείγμα 
έρωτα και φόβου, οικειότητας 
και απώθησης, που εκφράζει 
κάποιες απόψεις «αιρετικές», 
μη «πολιτικά ορθές» και μη 
«εθνικά ορθές».

* Ο λογοτεχνικός μικρό- 
κοσμος έχει απασχολήσει 
ελάχιστα την ελληνική πε
ζογραφία. Στο βιβλίο σας 
επισημαίνετε τη σάτιρα 
ηθών και ιδεών «Ο συγ
γραφέας και το εξώφυλλο» 
(1991) του Κώστα Κοντοδή
μου και το σατιρικό, ειρω
νικό «Τιμής ένεκεν» (2004) 
του Πέτρου Τατσόπουλου. 
Ισως όμως το πιο υπονομευ
τικό και εύγλωττο να ήταν η 
«Πινακοθήκη τεράτων» του 
Μιχάλη Μιχαηλίδη (2009), 
που αποσύρθηκε εσπευσμέ
να από τα ράφια, σαν να 
μην αντέχει το σινάφι καμία 
αμφισβήτηση...

Το λογοτεχνικό σινάφι 
στην Ελλάδα κουβαλάει πολ
λές αμαρτίες, φανερές και 
κρυφές. Αυτό το κάνει να 
αισθάνεται ένοχο και ανα
σφαλές. Η ανασφάλεια και

η ενοχικότητα οδηγούν σε 
δυσανεξία απέναντι στην 
κριτική, σε εχθροπάθεια και 
σε εκστρατείες ακύρωσης 
όσων βγάζουν στη φορά τα 
άπλυτά του.

Προσωπικά, προσπαθού
σα πάντοτε να διαχωρίζω 
το ανθρώπινο ποιόν ενός 
συγγραφέα από την ποιότη
τα των βιβλίων του. Καλός 
συγγραφέας δεν σημαίνει 
και καλός άνθρωπος, και η 
μικρότητα του ελληνικού 
λογοτεχνικού σιναφιού δεν 
συνεπάγεται απαραίτητα μι
κρότητα του έργου πουΐτα- 
ράγει. Δυστυχώς ή ευτυχώς 
η μεγάλη λογοτεχνία δεν γρά
φεται από ανθρώπους-ηθικά 
υποδείγματα. Ο Ντοστογιέφ- 
σκι, για παράδειγμα, δεν ήταν 
ευχάριστος χαρακτήρας και 
σίγουρα δεν ήταν ο Σελίν. 
Μπορεί ένας προικισμένος 
παλιάνθρωπος να αισθάνε
ται την ανάγκη να εξιλεωθεί 
για την παλιανθρωπιά του με 
βιβλία υψηλής αισθητικής και 
βαθιά ηθικού περιεχομέΫ&υ.

• Και η ερώτηση-κλισέ: 
Μπορεί ένα βιβλίο να αλλά
ξει τον κόσμο;

Παραείναι ρομαντική 
αυτή η προσδοκία. Κανένα 
βιβλίο δεν έχει πυροδοτήσει 
επανάσταση. Ας πούμε ότι 
κάποια βιβλία μπορούν να 
αλλάξουν τη συνείδηση αν
θρώπων που μπορούν να αλ
λάξουν έναν κόσμο που είναι 
έτοιμος να αλλάξει. V

ότι η λογοτεχνία δεν έχει την 
αλλοτινή αίγλη της και δεν εί
ναι πια το κύριο μέσο έκφρα
σης των νέων, πλάι ή μετά τη 
μουσική. Μάλλον έχει παίξει 
ρόλο εδώ η εξάπλωση των μέ
σων κοινωνικής δικτύωσης.

• Είστε από τους πρώτους 
και λίγους κριτικούς που 
έστρεψαν το βλέμμα του 
κοινού προς τα είδη που 
«από το υπόγειο βρέθηκαν 
στο ρετιρέ», όπως η αστυ
νομική λογοτεχνία, η λογο
τεχνία του φανταστικού ή 
η γυναικεία λογοτεχνία. Τι 
ιδιαίτερο προσφέρουν;

Η αστυνομική λογοτεχνία, 
η λογοτεχνία του φανταστι
κού, η επιστημονική φαντα
σία θεωρούνταν στην Ελλάδα 
ανέκαθεν παραλογοτεχνία, 
αν και στην περίπτωση της

«Αφορμή ή και πρόφαση η πανδημία για αναδημοκρατικά πρακτικέ$»
0 ΔΗΜΟΣΘΕΝΗΣ Κούρτοβικ κλείνει το 
βιβλίο του ανοίγοντας ένα μεγάλο θέ
μα πολιτικής. Προκειμένου να βρει την 
αναγνώριση που της αξίζει στις διεθνείς 
βιβλιαγορές, η ελληνική πεζογραφία, 
λέει, θα χρειαστεί να σπάσει τα γραφι
κά στερεότυπα που εξακολουθούν να 
ορίζουν την εικόνα της χώρας. Ομως 
το εάν θα το κατορθώσει δεν εξαρτάται 
από τα έργα που μεταφράζονται ή από 
την (καταργημένη) πολιτική μεταφρά
σεων. Εξαρτάται, «από την οικονομική 
δομή και δράση της χώρας, από τις λει
τουργίες της πολιτικής, από τον προσα
νατολισμό των εκπαιδευτικών θεσμών, 
από τις επενδύσεις στην παιδεία, στην 
έρευνα και στον πολιτισμό, από τη γενική 
εικόνα της πνευματικής δραστηριότητας 
της χώρας».

• Πόσο «βαριά» είναι τελικά η βι

ομηχανία του πολιτισμού στην Ελ
λάδα;

Η «βαριά βιομηχανία του πολιτισμού» 
είναι ένα μεγάλο, χονδροειδές ψέμα, έτσι 
όπως χειρίζονται τη φράση οι πολιτικοί 
μας. Η βαριά βιομηχανία παράγει προϊ
όντα ζωτικής σημασίας. Για το ελληνικό 
κράτος όμως ο πολιτισμός δεν ήταν ποτέ 
ζωτικής σημασίας. Δείτε τα μούτρα που 
κάνουν οι βουλευτές ή οι υπουργοί όταν 
τους ανατίθεται το υπουργείο Πολιτι
σμού. 0 πολιτισμός είναι για τους Ελλη
νες πολιτικούς απλώς ένα εξάρτημα της 
βαριάς βιομηχανίας του τουρισμού και, 
ως τέτοιο, αναφέρεται μόνο στον αρχαίο 
ελληνικό πολιτισμό.

• Ως πολιτικός αρθρογράφος υπήρ
ξατε πολύ δηκτικός προς τον ΣΥΡΙ- 
ΖΑ. Πώς σχολιάζετε τη θητεία της 
Ν.Δ. ως διάδοχης κυβέρνησης;

0 διανοούμενος που θέλει να είναι 
ανεξάρτητο πνεύμα πρέπει να στέ
κει κριτικά πρωτίστως απέναντι στην 
εξουσία, όποια και αν είναι αυτή. Οσο 
ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν κυβέρνηση, και ας μην 
ξεχνάμε μαζί με ποιους, ή και λίγο νωρί
τερα, όταν ήταν φανερό ότι όδευε προς 
την εξουσία με τον τρόπο που όδευε, 
έβλεπα στη συμπεριφορά του πολλά 
που σήκωναν σκληρή κριτική και δεν 
νομίζω ότι έσφαλλα. Τώρα έχουμε άλλη 
κυβέρνηση άλλου χρώματος και στην 
πολιτική της αυτά τα δύο χρόνια υπάρ
χουν ακόμη περισσότερα που θεωρώ ότι 
πρέπει να στηλιτευθούν. Για κάποια από 
αυτά το έκανα όσο αρθρογραφούσα στο 
protagon.gr.

• Τι σας ανησυχεί περισσότερο στην 
ελληνική κοινωνία σήμερα;

Παρά τπ δυστυχία, την τυφλή οργή

και ορισμένα πολύ άσχημα πολιτικά φαι
νόμενα που συνόδεψαν την κρίση της 
δεκαετίας του 2010, όπως η άνοδος 
της Χρυσής Αυγής, η ελληνική κοινωνία 
έδειξε αξιοθαύμαστη αντοχή, όπως και 
η ελληνική δημοκρατία. Αλλες κοινωνί
ες δεν θα είχαν αντέξει τόσο πόνο και 
θα είχαν κινηθεί πολύ μαζικότερα προς 
τα άκρα. Αυτό που σήμερα με ανησυχεί 
περισσότερο είναι ότι η πανδημία του 
Covid-19 χρησιμοποιείται ως αφορμή 
ή και πρόφαση για αντιδημοκρατικές 
πρακτικές και για θεσμικές αλλαγές προς 
αυταρχική κατεύθυνση, που έρχονται για 
να μείνουν, ενώ οι κριτικές φωνές καταγ
γέλλονται στο όνομα δήθεν της λογικής, 
και της σύνεσης.

*Ολόκληρη η συνέντευξη θα δημοσι
ευτεί στην www.efsyn.gr ¥
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